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Lægemiddelkomitéen 
Den 3. september 2018 kl. 14-17 
Mødelokale 3 
Regionshuset, Niels Bohrs Vej 30, 9220 Aalborg Øst 

Mødedeltagere 
Lægefaglig Direktør Claus Brøckner Nielsen, Regionshospital Nordjylland (Formand)  
Ledende overlæge Birgitte Klindt Poulsen, Klinisk Farmakologisk Enhed, Aalborg Universitetshospital 
(næstformand) 
Lægefaglig direktør Michael Braüner Schmidt 
Lægefaglig direktør Tina Gram, Psykiatriledelsen, Aalborg Universitetshospital  
Praktiserende læge og koordinerende lægefaglig ansvarlig i Nord-KAP Marianne Siersbæk  
Afdelingsleder Lecia Møller Nielsen, Lægemiddelinformation, Sygehusapoteket 
Præhospital leder Poul Anders Hansen, Præhospital- og Beredskabsenhed 
Læge Samuel Azuz, Klinsik Farmakologisk Enhed  
Sekretær Rikke S. Nielsen-Man, Sundhedsplanlægning, Regionshuset  

 

REFERAT 
 

1. Velkomst 

Formandskabet bød velkommen. Der var præsentationsrunde. 

 

Der var indstillet et ekstra punkt til Lægemiddelkomitéen vedrørende præmedicin i det nye 

anæstesi systemet, PDM. Punktet blev udskudt til kommende møde. 

 

2. Regional drøftelse – Revidering af Lægemiddelprogram 

Der er nationalt stort fokus på prioriteringsdebatten omkring dyr medicin.  

Danske Regioner udarbejdede i marts 2018 ’Vejledning om anvendelse af lægemidler som 

ikke er anbefalet af Medicinrådet’ og der arbejdes ligeledes på udarbejdelse af forslag til pro-

cedurer for igangsættelse af investigatorinitierede studier med orphan drugs og lægemidler 

afvist af Medicinrådet. Dette samt selve idriftsættelsen af Medicinrådet, medfører samlet et 

behov for revidering af regionens lægemiddelprogram.  

Revidering af lægemiddelprogrammet vil medføre revideringer/rettelser i flere af komitéens 

dokumenter, herunder kommissorium for lægemiddelkomitéen. 

Formandskabet og sekretariat for lægemiddelkomitéen vil udarbejde udkast til revideret mate-

riale, der vil blive forelagt komitéen. LMK vil under processen blive orienteret ved relevans. 

 

3. Antibiotikaforbruget 

Punktet blev ikke drøftet.  

 

4. Drøftelse af den fælles indsats omkring rationel brug af antibiotika 
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Samuel Azuz fremlagde status for brugen af kritisk antibiotika for udvalgte afdelinger på hver 

af regionens hospitaler, og redegjorde for det pågående arbejde og indsatser (fx LKT) til ned-

bringelse af brugen af kritisk antibiotika. Der ses særligt en nedbringelse af forbruget på Regi-

onshospitalet. 

Der var i den efterfølgende drøftelse fokus på læring på tværs, herunder at sikre at gode erfa-

ringer lokalt blev spredt til hele regionen. 

Dias er vedlagt referatet som bilag. 

 

5. Drøftelse af mulighederne i en ensretning af behandlingen med pulverinhalatorer. Der 

opleves pt. implementeringsudfordringer i omlægning til analog substitution. 

Lægemiddelkomitéen bakkede op om, at der bør ske en ensretning i behandlingen, således 

at der vælges billigste alternativ, medmindre der er særlige forhold i den individuelle patient-

behandling, som taler i mod det. 

De lægelige direktører understregede, at der vil skulle være et ledelsesmæssigt fokus på at 

dette sikres på hospitalerne. Implementeringsansvaret gennem linjeledelserne på hospita-

lerne. 

Omlægningen til analog substitution vil skulle ske fra 1. oktober 2018. Der vil skulle udarbej-

des en informationskampagne hertil. Specialistgruppen er ansvarlig herfor. Sekretariat for 

Lægemiddelkomitéen sikrer at dre gives tilbagemelding til specialistgruppen. 

 

6. Der opleves stigende forbrug i biologisk behandling ved astma fordelt over regionen. 

Det indstilles at Lægemiddelkomitéen drøfter potentialer i en centralisering af struktu-

ren på området. 

Der var stor interesse for forslaget. LMK var positiv overfor ideen om et centralt center, der 

kan have ansvar for igangsætning og pausering/seponering af den biologiske behandling ved 

astma, samt at den efterfølgende behandling og opfølgning kan ske lokalt.  

Lægemiddelkomitéen ønsker at se et oplæg til organisering, som forslaget kan drøftes videre 

ud fra. Specialistgruppen bedes udarbejde et sådant med inddragelse af relevante aktører på 

området. Sekretariat for Lægemiddelkomitéen sikrer at dre gives tilbagemelding til specialist-

gruppen. 

 

7. Godkendelse af rollebeskrivelse for Sygehusapotekets læge- og sygeplejefaglige kon-

taktpersoner i klinikken 

Komitéen var overvejende positive overfor beskrivelserne, der fagligt var dækkende. Syge-

husapoteket bør undersøge evt. HR-implikationer ved brug af betegnelserne. Punktet vil her-

efter kunne indstilles på ny. 

 

8. Sidste nyt fra Medicinrådet (fast punkt) 

Birgitte Klindt Poulsen orienterede om sidste nyt fra Medicinrådet. 

 

9. Opfølgning i forhold til specialistgrupperne 

Punktet blev udskudt til kommende møde. 

 

10. Udlevering af lavmolekylær heparin i stedet for recept 

Der ses et muligt besparelsespotentiale i størrelsesordenen ca. 1 mio. kr., hvis det er muligt 

at omfatte flere patientgrupper til vederlagsfri udlevering af lavmolekylær heparin (pt. er onko-

logiske patienter omfattet af udleveringen). Der er enighed om at mulighederne bør undersø-

ges. Endvidere drøftes det, at det bør tages op i Danske Regioner ift. listen med vederlagsfri 

medicin. 

 

11. Orientering om sikre arbejdsgange omkring methotrexat 
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Dagens Medicin undersøger baggrund/mulighed for en artikel vedr. UTH i forbindelse med 

dosering af methotrexat, herunder 5 med mulig dødelig udgang. Regionalt er arbejdsgangene 

omkring methotrexat undersøgt, og der er lavet sikringsforanstaltninger fra IT (pop-up i Co-

lumna). Det er oplyst efter mødet, at Dagens Medicin har droppet historien. Presseberedskab 

er vedlagt referatet som bilag.  

 

12. Økonomi (bilag 8 og 9) 

Birgitte Klindt Poulsen orienterede. 

 

13. Evt. 

Der blev orienteret om, at der er aftalt møde mellem Direktøren for Lægemiddelstyrelsen og 

Lægemiddelkomitéen i Region Nordjylland d. 5. december kl. 12.00. Efterfølgende afholdes 

ordinært lægemiddelkomité-møde. 

Mødet der er indkaldt til d. 7. november aflyses, da der ikke vurderes behov for møde i både 

november og december. 

Sekretariatet sikrer, at komitéen modtager bookinger og aflysninger. 

 


